
Investiþiile în educaþie -
prioritate a Municipiului
Constanþa

(Interviu cu Vergil Chiþac, primarul Constanþei)

Reporter: Ce proiecte majore
de investiþii aveþi pentru anul în
curs?

Vergil Chiþac: Vom continua
drumul început în anii trecuþi
prin proiecte de infrastructurã ºi
investiþii majore în educaþie, sã-
nãtate, infrastructurã de trans-
port etc. Ne dorim sã utilizãm efi-
cient fiecare resursã pentru a
moderniza infrastructura ºi a
îmbunãtãþi calitatea vieþii locui-

torilor.
Educaþia rãmâne o prioritate ºi

în acest mandat. Pentru cã ne
dorim tot ce e mai bun pentru
copiii noºtri, în ultimii patru ani
am reabilitat 16 unitãþi de învã-
þãmânt, iar alte 39 de ºcoli ºi grã-
diniþe din oraº sunt în diferite
stadii de execuþie. Este cert cã,
pe parcursul acestui an ºcolar, 22
de grãdiniþe, ºcoli ºi licee intrã în
proces de reabilitare totalã.

Investiþiile în infrastructura sa-
nitarã reprezintã o altã necesita-
te pentru Constanþa. În ultimele
trei decenii cel puþin, nu au exi-
stat investiþii în sãnãtate ºi situa-
þia celor douã spitale era criticã.
În primul trimestru vom demara
lucrãrile pentru modernizarea,
reabilitarea energeticã, consoli-
darea ºi extinderea clãdirii vechi
a Spitalului Clinic de Boli Infec-
þioase. Achiziþia serviciilor de

proiectare, asistenþã tehnicã ºi
execuþie lucrãri va fi finalizatã în
maximum zece zile. De aseme-
nea, licitaþia pentru achiziþia lu-
crãrilor de construire a Spitalului
Policlinic Municipal, specializa-
rea cardiologie ºi oncologie se
apropie de final. În luna martie,
putem atribui contractul privind
construirea Spitalului Nou de la
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Primãria Constanþa continuã ºi în acest an, proiectele de infrastructu-
rã ºi investiþii majore în domenii precum educaþia, sãnãtatea, infra-
structura de transport etc., ne-a spus Vergil Chiþac, primarul

Constanþei.
Edilul ne-a transmis, printre altele, cã educaþia rãmâne o prioritate ºi
în acest mandat.

(continuare în pagina 32)
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Constanþa. Vorbim de proiecte
ambiþioase, la finalizarea cãrora
constãnþenii vor beneficia de
cele mai noi ºi înalte tehnologii
de imagisticã ºi tratament.

Construirea noii centrale ter-
mo-electrice pe gaze este un alt
proiect care va continua în forþã
anul acesta. Pe 30 ianuarie, au
început efectiv lucrãrile la noua
centralã. Aceasta va funcþiona pe
gaz, în regim de cogenerare, cu o
capacitate instalatã de 97 MW.
Pe viitor, existã ºi posibilitatea ca
centrala sã foloseascã inclusiv hi-
drogen verde în amestec, pentru
a alimenta noul CET.

Noua Centrala Termo-electricã
ºi schimbarea întregii reþele ter-
mice a oraºului cu þevi preizolate
înseamnã doar avantaje pentru
constãnþeni. Avariile, implicit si-
stãrile la furnizarea apei calde ºi
cãldurii, s-au împuþinat dupã ce
s-au finalizat primele trei etape
din cele ºapte prin care sunt
schimbate reþelele de termofica-
re care urmeazã. Noua Centralã
Termo-electricã care se aflã în
construcþie va furniza apã caldã
24 de ore din 24, fãrã opriri pen-
tru revizii. Aceste douã proiecte
sunt finanþate din fonduri euro-
pene.

Anul acesta vor începe lucrãrile
ºi la Stadionul Farul, un moment
mult aºteptat de toatã lumea.
Vorbim despre un proiect care
aparþine CNI, dar în sprijinul cã-
ruia vom veni ºi noi municiplita-
tea. Drept dovadã, de sãptãm-
âna viitoare, vor începe forajele
pentru studiul geotehnic în ve-
derea fundamentãrii soluþiei
pentru fundaþii. Primãria Con-
stanþa va crea infrastructura pen-
tru accesul tuturor utilajelor.

Reporter: În ce mod este afec-
tatã activitatea instituþiei de con-
textul politic pe care îl traver-
sãm, dar ºi de situaþia macroeco-
nomicã dificilã (perspective ne-
gative din partea agenþiilor de
rating, deficit bugetar mare, in-
flaþie, taxe fiscale multiple)?

Vergil Chiþac: Trãim o perioa-
dã de instabilitate, atât pe plan
economic, cât ºi geopolitic, iar
acest lucru influenþeazã ºi activi-
tatea administraþiilor locale.
Creºterea inflaþiei ºi deficitul bu-
getar pun o presiune semnifica-
tivã asupra bugetului local. Cu

toate acestea, ne concentrãm pe
soluþii eficiente, încercând sã evi-
tãm întârzierile ºi sã atragem cât
mai multe fonduri externe pen-
tru a asigura continuitatea pro-
iectelor. Vom asigura cofinanþã-
rile pentru toate proiectele cu
fonduri europene pentru ca aces-
tea sã fie finalizate.

Reporter: Ce investiþii de tip
smart implementaþi?

Vergil Chiþac: Primãria Con-
stanþa a implementat sau are în
curs de implementare multe
proiecte finanþate din fonduri
externe nerambursabile, dar ºi
din bugetul local care au inte-
grat componenta SMART CITY.
De pildã, în cadrul proiectelor de
mobilitate urbanã au fost inte-
grate elemente SMART, precum
staþii de autobuz inteligente,
bãnci inteligente, panouri de in-
formare, sistem de telegestiune
pentru iluminatul public.

De asemenea, Municipiul Con-
stanþa are în implementare circa
30 de proiecte de creºtere a efi-
cienþei energetice a clãdirilor pu-
blice, care beneficizã sau vor be-
neficia de aport de energie din
surse regenerabile.

Cred cã cel mai concludent
proiect din acest punct de vede-
re îl reprezintã

SAFE CITY, proiect finanþat din
buget local, în prezent în curs de

implementare. Acest proiect vi-
zeazã implementarea unui si-
stem de supraveghere ºi monito-
rizare video care sã realizeze su-
pravegherea ºi monitorizarea vi-
deo a obiectivelor cu camere vi-
deo nou instalate ºi conectate la
Dispeceratul Poliþiei Locale, inte-
grarea în Sistemul de Suprave-
ghere ºi Monitorizare Video a si-
stemelor video locale existente
instalate la nivelul Direcþiilor din
subordinea Primãriei Municipiu-
lui Constanþa cu asigurarea fun-
cþionalitãþilor dorite la nivelul di-
speceratului Politiei Locale.

Prin acest proiect se achiziþio-
neazã 1.100 camere ºi este echi-
pat ºi dotat dispeceratul Poliþiei
Locale în vederea supravegherii
a 580 obiective de interes public.

Reporter: Care sunt cele mai
mari lucrãri de investiþii pe care
le veþi scoate la licitaþie pânã la
finalul anului?

Vergil Chiþac: Urmãresc sã mã
implic cât de mult pot ºi sã duc
proiectele oraºului nostru la fi-
nal, indiferent cã sunt finanþate
de la bugetul local, de la CNI sau
din fonduri europene. Urmãresc
sã fie cât mai trainice ºi sã rãm-
ânã generaþiilor viitoare. Astfel
de proiecte, însã, necesitã timp,
o echipã competentã, determi-
nare, atenþie maximã, dar ºi înþe-
legere din partea constãnþenilor,

având în vedere numãrul proiec-
telor care sunt în plinã de-
sfãºurare ºi a celor ce urmeazã sã
fie demarcate care genereazã di-
sconfort.

Reporter: Ce strategie de dez-
voltare aveþi pe termen scurt,
mediu ºi lung?

Vergil Chiþac: Avem o viziune
clarã pe mai multe niveluri. Pe
termen scurt, ne propunem fina-
lizarea proiectelor aflate în de-
sfãºurare. Pe termen mediu, vi-
zãm modernizarea infrastructu-
rii ºi îmbunãtãþirea serviciilor pu-
blice, iar pe termen lung - tran-
sformarea Constanþei într-un
oraº european smart ºi sustena-
bil.

Reporter: Ce probleme legisla-
tive întâmpinaþi în activitatea
dumneavoastrã?

Vergil Chiþac: Una dintre cele
mai mari provocãri este birocra-
þia, care încetineºte implementa-
rea proiectelor. În plus, depune-
rea contestaþiilor a devenit un
"sport naþional", blocând licitaþii-
le ºi amânând lucrãrile. Suntem
conºtienþi de aceste probleme ºi
cãutãm soluþii pentru a accelera
procesele.

Reporter: Mulþumesc!
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